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Ani se tomu nechce věřit, že uplynulo tolik času. Neproběhly žádné velké oslavy, pouze 
poklidné vzpomínání na události, které se před deseti lety odehrály na Národní třídě v Praze. 
Tak vypadalo včerejší, desáté výročí zásahu proti studentské demonstraci 17. listopadu 1989. 
Středem oslav se stalo podloubí domu U Kaňků, kde studenti utržili před deseti lety od policistů 
nejvíce ran. Zastavovalo se zde mnoho lidí, státníci, politici, Pražané, mimopražští, i cizinci, lidé 
různého věku, byli mezi nimi určitě ti, kteří zde zažili horké chvíle, jejich blízcí, bylo vidět i malé 
děti, možná i těch, kteří jim měli co vyprávět, všichni přicházeli vážní, s pokorou, zapalovali zde 
svíčky, pokládali květiny. K večeru nebylo možné ani projít. Je dobře, že lidé nezapomínají a že 
sem na chvilku přicházejí a přivádějí tu nejmladší generaci; jsou totiž události, které se nemají 
zapomínat. 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 
Tato rubrika přináší zkrácený přehled z jednání náčelnictva, stručná vystoupení členů a uvádí přijatá usnesení. 
Plná znění jsou v zápisech z jednání a jejich přílohách. 

Ze zápisu 14. zasedání ná čelnictva kmene OS konaného 1. – 3. října. 1999 v Dobrušce  

Přítomni: sestry J. Adéeová, O. Hermanová, bratři V. Ludvík, Mil. Moravec, Mir. Moravec, L. Pavlán, I. Slavíček, 
K. Vurm, J. Žáček a S. Žalud. 

Župní zpravodajové: M. Gurecký, J. Chládek, Jos. Kapras, V. Kučera, I. Litomiský, J. Müller, V. Obrátil, J. Reška, 
J. Richter, M. Růžička a F. Uksa.  

Zástupci župních zpravodajů: sestry E. Ferrová, H. Kaprálková, bratři Č. Janata, Z. Kolečkář, Z. Maxmilián a 
J. Richter. 

Omluveni: F. Cigánek, O. Majer, M. Růžička, Vl. Sýkora. L. Václavík, O. Veselý, P. Vopálka. 

Hosté: sestry J. Skácelová a D. Procházková, bratři Stříbrný, Duban, Vavruška, P. Petrů a jeden nečitelný podpis. 

Jednání UNOS dne 1. října 1999  
Úvodem seznámil  náčelník přítomné s programem na všechny dny jednání. 

Připomínky k zápis ům :  
♦ Místonáčelník bratr Žalud žádá uvést  do souladu článek v Kmenových novinách  se zněním 

příslušného zápisu z jednání UNOS z 20. května 1999. 
♦ Zpravodaj pro vzdělávání bratr Ludvík vznesl zásadní výhrady ke kvalitě zápisu ze 

13. zasedání NOS v Kolíně, zejména k nepřesným zněním usnesení a úkolů. 

Zpráva organiza čního zpravodaje – bratr Pavlán 
Omluvil se za závady v zápisu čís.13/99, seznámil přítomné s návrhem způsobu  přípravy 
jednání orgánů NOS a vedení zápisů. 

Návrh koncepce přípravy a řízení UNOS a NOS 
Usnesení – 14.1 NOS přijímá koncepci přípravy a řízení UNOS a NOS předloženou br. Pavlánem 
. s platností  od 11. 11. 1999. Přijato : 9 : 0 : 0 
 
Příprava kmenové porady 2000 – datum konání ve dnech 7. – 9. dubna 1999, župní pořadatel   
bratr Chládek, místo zatím neurčeno, předpokládá se Vamberk, Králíky, případně Dobruška. 
Konečné rozhodnutí padne na zasedání UNOS 11.11.1999. Program bude vypracován dle 
schváleného návrhu rámcového programu. 

Příprava kmenového sněmu OS 2001 – datum duben 2001, župní pořadatel a místo zatím 
nestanoveno. Konečné rozhodnutí musí být přijato na jednání UNOS dne 17.2.2000. Konání 
sněmu by mělo být vyhlášeno náčelníkem kmene OS na kmenové poradě 2000. 

Vystoupení ná čelníka kmene OS – bratr Slaví ček 
Informoval o dopise vedení Oddílu Velena Fanderlika zaslaném náčelnictvu OS (příloha 
zápisu). Oznámil, že příručka „OLDSKAUTŮM NA CESTU“ je hotova. Informoval o čerpání 
letošního rozpočtu NOS a skladbě návrhu rozpočtu pro rok 2000. Zdůraznil potřebu co 
nejšetrnějšího hospodaření s peněžními prostředky NOS. 

Návrh rozpočtu náčelnictva OS pro rok 2000 
Usnesení: 14.2  NOS souhlasí s postoupením návrhu svého rozpočtu pro rok 2000 ÚR Junáka 
 v podobě předložené náčelníkem OS v celkové hodnotě 460 000,- Kč Přijato: 8: 0: 0 
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Jednání župních zpravodaj ů a jejich zástupc ů s organiza čním zpravodajem  ve čer dne 
1. 10. 1999 

Projednány body  přijatého programu, zejména pak : 
♦ Předložený návrh kalendáře akcí NOS pro rok 2000 bez připomínek. 
♦ Prosba k županům a jejich prostřednictvím celému kmeni o podporu vydávání příruček pro LŠOS i činovníky 

kmene OS. Zejména se jedná o rozmnožovací papír. 
♦ Žádost o pomoc při sledování udělených a skutečně předaných skautských vyznamenání SYRINX a MEDAILE  

DÍKŮ. Dále pak o pomoc při aktualizaci matriky obou předchozích vyznamenání. 
♦ NOS usilovně hledá ochotného činovníka či činovnici znalé v oboru rozpočtování. 
♦ Místo a uspořádání kmenové porady 2000 přislíbil bratr Chládek, kmenový sněm OS 2001 své místo a 

uspořadatele zatím hledá. Sněm nutno vyhlásit  již na kmenové poradě 2000. 
♦ Informace bratra Ludvíka o konání LŠOS, výzva k materiální pomoci i k získávání účastníků ročníku 2000. Dál 

prosí o pomoc při hledání místa pro hlavní část LŠOS pořádanou v srpnu 2000. 
♦ Kmenová kniha a jejich aktualizace bude upravena či potvrzena na kmenové poradě 2000. 

V rozpravě zazněly podnětné návrhy i kritika ze strany županů. 
 

Jednání NOS dne 2. 10. 1999  

Zpráva zpravodaje NOS pro legislativu – bratr Miros lav Moravec 
Seznámil s koncepcí práce odboru NOS pro legislativu do roku 2001 (3.etapy) a předložil 
návrhy řádů odborů NOS pro legislativu, organizaci a návrh novely řádu odboru NOS pro 
vzdělávání. Seznámil se záměrem novely Statutu kmene OS. 

Návrh novelizace Statutu kmene OS 
Usnesení: 14.3  UNOS uváží nutnost a rozsah novely Statutu kmene OS v období před řádným 
 kmenovým sněmem 2001, a to na svém zasedání dne 11. 11. 1999. Přijato: 21: 0: 0 

Zpráva organiza čního zpravodaje II. část – bratr Pavlán 
Informoval o  přípravě kmenové porady 2000 a kmenového sněmu 2001 (totéž co pro UNOS) a  
předložil doporučení k včasnému pověření člena NOS do kandidátní komise pro volby 2001. 

Návrh zástupce do kandidátní komise pro volby 2001 
Usnesení: 14.4  Za svého zástupce v kandidátní komisi pro volby 2001 po jejím ustavení deleguje 
 NOS  bratra Miloše Gureckého. Přijato: 21: 0: 0 

Návrh kalendáře akcí  náčelnictva kmene  OS pro rok 2000 
Usnesení: 14.5  NOS schvaluje Kalendář akcí NOS na rok 2000. Přijato: 21: 0: 0 

Návrh na sestavování programů jednání orgánů NOS 
Usnesení: 14.6  NOS zavádí pro svá jednání písemné předkládání návrhů jednacích bodů. Všechny 
 tyto návrhy  nutno zaslat organizačnímu zpravodaji NOS a to vždy nejméně 14 dnů. 
 před konáním zasedání. Přijato: 21: 0: 0 

Vystoupení ná čelníka kmene OS – bratr Slaví ček  
Náčelníka kmene OS Podal zprávu o účasti české oldskautské delegace na mezinárodní akci 
SAN 99. Oznámil vydání příručky „OLDSKAUTŮM NA CESTU“ a poděkoval všem, kdo se na 
tvorbě této příručky podíleli, zejména pak bratru Vosátkovi. Přednesl výzvu k přípravě 
kmenového sněmu OS 2001; každý z členů NOS by měl v období do sněmu připravit svého 
možného nástupce. V příštích volbách obměnit alespoň část náčelnictva tak, jak je tomu 
zvykem v mezinárodních orgánech ISGF. V kandidátní listině obsadit na každou funkci NOS víc 
než jednoho kandidáta. 

Rozhodnutí ná čelníka kmene OS a v ůdce LŠOS  
Na základě zhodnocení současného stavu, plnění úkolů a potřeb NOS jsem dnešním dnem 
rozhodl delegovat výkonnou pravomoc vůdce LŠOS na svého zástupce bratra Václava Ludvíka 
s platností do ukončení ročníku LŠOS v roce 2001. Současně uvolňuji z povinností členů 
vedení LŠOS sestru Jiřinu Adéeovou a bratra Miloslava Moravce tak, aby se mohli plně věnovat 
práci v NOS. Oběma jmenovaným děkuji za jejich dosavadní poctivou práci, kterou Lesní škole 
kmene OS věnovali. 
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Slovo ná čelníka kmene OS k aktuálním  otázkám hnutí i kmene OS – bratr Slaví ček 
Seznámení s pracovním materiálem NOS vycházejícím z podkladů  zpravodajské sítě OS a 
charakterizujícím  jak obraz ÚRJ v hnutí, tak i některé problematické jevy týkající se celé 
členské základny Junáka.  
Usnesení: 14.7  Naše členství v ČRDM vzbuzuje nedůvěru k ÚRJ. K tomu NOS naléhavě žádá ÚRJ o  

věcné a objektivní posouzení okolností a postupu vzniku členství Junáka v ČRDM. Výchozím  
podkladem by mělo být usnesení XI.valného sněmu Junáka včetně předcházejícího vývoje. 
Vzhledem ke své věkové skladbě nemá kmen OS zájem o členství v ČRDM. Pro svou evropskou 
i celosvětovou reprezentaci považuje členství v ISGF za plně dostačující. Přijato: 19: 1: 1 

 

Usnesení: 14.8  Povinný odběr časopisů  je násilné a nepřijatelné řešení, které nevede ke zvýšení 
skutečného zájmu o odběr tisku a je vnímáno jako nedemokratické příkoří. Tento způsob škodí  
náboru nových členů i naší pověsti a v některých případech je příčinou odlivu členů. NOS  
doporučuje v co nejkratším období přehodnocení ediční politiky periodického tisku Junáka, a to s  
přihlédnutím k soustavnému snižování početního stavu členské základny. Přijato: 21: 0: 0 

NOS doporučuje náčelníkovi kmene OS zaslání dopisu vůdci Svojsíkova oddílu s návrhem na 
užší spolupráci. NOS vyslovuje obavu, zda je celé hnutí dostatečně a včas připravováno na 
očekávané územně strukturální změny. NOS konstatuje, že kmen OS je vzhledem ke svým 
zkušenostem s župním uspořádáním k těmto změnám připraven. 

Zpráva tiskového zpravodaje – bratr Žá ček 
Poděkoval dopisovatelům a apeloval na získávání nových dopisovatelů. Varoval před 
požadavkem zasílat korespondenci župním zpravodajům souborně jedenkrát za čtvrtletí. 
Upozornil, že ÚRJ nabízí střediskům zasílat pokyny, zprávy a informace cestou Internetu Bude 
možno využívat i pro kmen OS. Oznámil, že v  Kmenových novinách čís. 4 / 99 bude informace 
o internetové stránce OS. 

Zpráva zahrani čního zpravodaje – bratr Vurm  (text je přílohou zápisu) 
předkládá rozdělovník zahraničního tisku. Připomenul mezinárodní akci ISGF „Den přátelství“ 
Informoval o připravované schůzce s rakouskými oldskauty. Informoval o setkání Großarlu 2000 
a 2001, kdy má v rámci setkání proběhnout „Český den“. 

Projednání legislativních návrh ů – bratr Miroslav Moravec 

Návrhy řádů odborů NOS legislativního, organizačního a novely řádu odboru pro vzdělávání. 
Usnesení: 14.9  NOS schvaluje novelu řádu odboru NOS pro vzdělávání v doplněném znění. Novela 
 řádu odboru pro vzdělávání nabývá platnost dne 3.10.1999 Přijato: 20: 0: 1 

 

NOS schvaluje řád odboru pro legislativu v doplněném znění. Řád nabývá platnost  Usnesení 14.10 
3. 10. 1999. Přijato: 20: 0: 1 

 

Usnesení 14.11  NOS schvaluje řád odboru pro organizaci v doplněném znění. Řád nabývá platnosti  
 3. 10. 1999. Přijato: 21: 0: 0 

Informace ná čelníka k v ěcem legislativním – bratr Slaví ček 
♦ Jednání NOS o možné právní subjektivitě není uzavřeno, rozhodnutí bude přijato až na 

základě  kvalifikovaného rozboru. 

Jednání  UNOS dne 3. 10. 1999 zahájeno v 08 : 30 
Náčelník kmene OS – bratr Slaví ček 
Způsob distribuce příručky „Oldskautům na cestu“ 
Usnesení 14.12  Z celkového nákladu 1000 výtisků bude distribuováno 850 ks za cenu 84,- Kč za kus. 

Dalších 150 ks neprodejných výtisků je určeno autorům a pro propagační a  
reprezentativní potřeby NOS. Přijato: 8: 0: 0 

 

Usnesení 14.13  NOS na základě předloženého dobrozdání sběr. odboru NOS rozhodlo o realizaci 
 návrhu pamětního odznaku  k 80. výročí vzniku oldskautingu. Přijato: 7: 0: 1 
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Rozprava župních zpravodaj ů a jejich zástupc ů 
k současné situaci kmene OS a jeho hlavním úkolům. Vedl bratr Jaroslav Chládek. 

Zapsal: Luboš Pavlán Ověřil: Ivo Slavíček 
 
Ze zápisu 15. zasedání užšího ná čelnictva kmene OS konaném 11. 11. 1999 v Praze 

Přítomni: sestra J. Adéeová, bratři I. Slavíček, S. Žalud, K. Vurm, V. Ludvík, J. Žáček, Mir. Moravec, 
Mil. Moravec, L. Pavlán, J. Müller   Omluven:  bratr O. Veselý 

Před samotným jednáním proběhla dvě samostatná jednání jejichž výsledky jsou uvedeny v příloze (ses. 
L. Svobodová, oddíl Velena Fanderlíka). 

ZPRÁVA NÁČELNÍKA  
Bude odeslán dopis sestře starostce JUNÁKA s návrhem o jednání s UNOS. Bratr Slavíček 
přednesl zprávu k jednání náčelnictva OS s předsednictvem ÚRJ. Přijato : 9: 0:0 
Jednání s ÚRJ je třeba se připravit, bude svolána schůzka účastníků. Předpokládá se účast 
sestry Adeéové, br. Slavíčka, Žaluda, Ludvíka, Pavlána a  Mil. Moravce. 

ZPRÁVA MÍSTONÁČELNÍ  
Sestra Adeéová informovala o jednání na ÚRJ zvláště o účasti JUNÁKA v ČRDM. 
 

Na zasedání ÚRJ vyjád ří zástupci NOS  negativní stanovisko k členství  Usnesení 15 - 2 
JUNÁKA v ČRDM. Přijato : 9: 0: 0  

INFORMACE ZPRAVODAJ Ů   

Zpráva výchovného zpravodaje - bratr Ludvík 
� 2.LŠOS ukončena:  23 absolventů, zbývá závěrečný akt s předáním diplomů . 
� 3.LŠOS bude v roce 2000; přihlášky přijímá bratr Ludvík. Zpráva přijata 

Zpráva zahrani čního zpravodaje - bratr Vurm 
� Großarl 2000 v Rakousku - nezúčastníme se. 
� Poplatky  pro ISGF se zvyšují . 
� Doporučuje větší spolupráci s Polskem, Slovenskem a Maďarskem. 
� Podrobná zpráva  tvoří přílohu tohoto zápisu. 
� Rozprava : br. Mil. Moravec, Vurm, Pavlán.  Zpráva přijata 

Zpráva organiza čního zpravodaje - bratr Pavlán  
� Správce kmenové knihy, bratr Sýkora předal poslední verzi Kmenové knihy a podal 

informaci o jejím stavu. Předložil koncept „Zpráva o stavu registrace klubů OS v roce 1999“, 
doplněnou vzory potřebných tiskopisů, ve které upozornil na opakované chyby 
v registracích klubů OS. Dále předal dva Adresáře zpravodajů OS (župy a okresy) seřazené 
podle žup a podle předpokládaných VÚSC. 

� Bratr Pavlán zpracoval návrh  „Opatření k přípravě a řízení jednání NOS/UNOS”, které  
předkládá užšímu NOS. 

� Bratr Chládek zajistil místo pro Kmenovou poradu 2000, předkládá se užšímu NOS.  
� Bratr Pavlán připravil „Kopii Matriky SX a MD“ určenou pro její aktualizaci župními 

zpravodaji. Bude přílohou zápisu číslo 15/1999.  
� Odbor spolupracuje s legislativním odborem na „Novele organizačního a jednacího řádu  

NOS“. Zpráva přijata 

Zpráva  zpravodaje pro legislativu - bratr Mir. Mor avec  
Návrhy na usnesení z jednání o legislativních úkonech NOS 
a) NOS bere na vědomí, že novela Statutu kmene OS je připravena k projednávání, resp. 

připomínkování ve dvou variantách, a to dohodové ( předpokládá dohodu s ÚRJ v zásadních 
bodech, které NOS na zasedání v Dobrušce 1. až 3. 10. 1999 předpokládá s ÚRJ projednat 
o vzájemných vztazích) a krizovou (předpokládá, že by kmen OS musel požádat o právní 
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subjektivitu). Podle výsledku jednání s ÚRJ bude vhodný návrh do 14 dnů rozeslán členům 
NOS k I. připomínkovému řízení, po dalších 14 dnech doplněný návrh rozeslán 
k II. připomínkovému řízení s termínem podání II. připomínek do dalších 14 dnů, po 
II. doplnění bude předložen NOS k rozhodnutí o dalším postupu. KP bude předběžně 
informována o stavu ad hoc.  

b)  Doplněk Řádu pro vzdělávání činovnic, činovníků a členů OS 
Zpravodaj pro legislativu NOS vyhlašuje v rámci NOS doplňovací řízení k platnému Řádu pro 
vzdělávání činovnic, činovníků a členů kmene OS po prvním roce jeho platnosti. 

c)  Řád pro organizaci a řízení NOS 
Řád je připravován legislativním odborem NOS a předpokládá se, že bude členům NOS 
rozeslán do 10. ledna 2000, I. připomínky do 20. ledna 2000,  jejich zapracování do 30. ledna 
2000, II. připomínky do 10. února 2000. Po předběžném projednání na zasedání UNOS 
předložit ke schválení na zasedání NOS 17. a 18. března 2000. 

(Přítomní vzali tuto informaci na vědomí.) 
d) Novela Statutu kmene OS UNOS.  Rozhodnutí o nutnosti a rozsahu novely Statutu kmene 

OS učiní NOS na svém zasedání v únoru 2000. 
Usnesení 15 - 3 UNOS p řekládá rozhodnutí o nutnosti a rozsahu Novely Statu tu kmene OS  
 na své zasedání v únoru 2000.  Přijato : 9: 0: 0  

Zpráva hospodá ře - bratr Mil. Moravec        (zpráva bude uvedena v příloze) 
Usnesení 15 - 1 Po čet autorských výtisk ů navržený usnesením ÚNOS (14-12) byl  
 projednán a schválen.  Přijato:  8: 0: 1  

Informace župního zpravodaje  Pražské župy - bratra  Müllera  o archivaci  Skautské paměti 
Bude připraven návrh náplně připravované funkce zpravodaje pro  historii a archivářství. 

PROJEDNÁNÍ NÁVRHU METODIKY P ŘÍPRAVY A ŘÍZENÍ ZASEDÁNÍ NOS  
Organizační zpravodaj  předložil upravený materiál o této problematice. Upravený materiál  je 
obsažen v příloze. 

PŘEDBĚŽNÉ PROJEDNÁNÍ AKCÍ Z  KALENDÁ ŘE ROKU 2000 
Změny termínů v únoru a září  2000, nebyly námitky proti předloženému návrhu o prodloužení 
doby trvání zasedání UNOS v roce 2000. 

Přijaté pilné jednací návrhy  
Informovanost ze zasedání  zástupc ů OS na ÚRJ 
bude zlepšena po každém zasedání podanou písemnou zprávou o jeho průběhu. 

Oznámení organiza čního zpravodaje 
Předseda zkušební komise VZOS podle Zkušebního řádu VZOS odst. 2 oznamuje, že 
vůdcovské zkoušky OS proběhnou ve dnech 12. a 13. února v Praze. Termín pro písemné 
přihlášky a předložení písemných prací je 10. ledna 2000. Bližší pokyny budou zasílány po 
obdržení přihlášek. Přihlášky a písemné práce zasílejte na adresu : 
Luboš Pavlán, Va ňov 178, Vesla řů, PSČ 400 01 Ústí nad Labem tlf.: 047 / 520 18 23 

 VOLNÁ ROZPRAVA  
Program příštího zasedání: 
� Projednat náplň práce a postavení zpravodaje pro historii a archivaci ! 
� Příprava zasedání NOS 
� Příprava Kmenové porady 2000 
� Schválení zásad „Příprava a řízení zasedání NOS“ 
� Rozhodnutí ÚNOS o novele Statutu kmene OS 
� Běžná agenda 
 
 

Zapsal : Zdeněk Beránek   Ověřil : Jiří Žáček 
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OKÉNKO ZE ŽUP 
Západočeská župa Zahájili jsme nový 
skautský rok, ve kterém oslavíme 
10. výročí obnovy našeho skautského 
hnutí. Kmenová kniha klubů OS čítá 469 
registrovaných klubů. Mnohé napadne, 
čím se který klub zabývá a co je jeho 
celoroční náplní. Těmito otázkami se 
obíráme pravidelně na našem Župním 
poradním sboru a srovnáváme naše 
výsledky a zkušenosti se zprávami ve 
kmenových novinách v rubrice „Z žup“ a 
„Z našich klubů“, jak to dělají jinde. 
Z víceletých zkušeností sledování vývoje 
činnosti klubů v našem regionu mohu 
potvrdit narůstající tendenci specializace 
klubových činností podle převažujících 
zájmů členek a členů klubů OS. Tyto 
specializované kluby postupně získávají 
takové znalosti a zkušenosti, že by byla 
veliká škoda jich nevyužít. A právě Župní 
poradní sbory, kde jsou zastoupeny 
všechny kluby regionu, mají výjimečnou 
možnost organizovat společné akce a 
pověřit vybrané kluby předvedením a 
využitím jejich specifických činnosti. 

Předvedu to na několika příkladech. 
Klatovský klub Královák se specializuje 
na turistiku po Šumavě s nevídanou 
intenzitou. Jejich pravidelné výpravy 
konané každý týden prohlubují jejich 
znalosti o Šumavě a umožňují poznávání 
jejích krás. Za jejich vedení poznali 
členové 55. klubu Rokycany společně 
s účastníky plzeňských klubů již mnoho 
krás Šumavy. Ve spolupráci s Karlovými 
Vary jsme za odborného doprovodu 
navštívili městský skanzen Loket, sklárnu 
Moser a historickou část Karlových Var. 
Jindy jsme uspořádali víkendové setkání 
s Tachovskými na jejich skautské 
základně Pístov. Pravidelná klubová 
spolupráce klubů ze Spáleného Poříčí, 
z Rokycan a Plzně se stala již 
neodmyslitelnou tradicí. Letošní setkání 

se uskutečnilo o posledním prázdninovém 
víkendu ve Spáleném Poříčí. Všechny tyto 
podniky přispívají nejen k vzájemnému 
poznávání a trvalé spolupráci, ale umožňují i 
předávání nových zkušeností s pořádáním 
klubové činnosti. Máme ještě další, již 
ověřenou zkušenost, že na naše klubové 
nebo župní podniky zveme příznivce 
skautingu z řad našich známých a přátel, 
kteří se účastní našich výprav a setkání.  

Závěrem nesmím zapomenout na mezižupní 
spolupráci s Jihočeskou župou (o které vás 
pravidelně informujeme ve Kmenových 
novinách, pozn. redakce). Pravidelně se 
setkáváme v Novosedlech. Tradici tohoto 
setkání založily kluby OS Strakonice a 
Spálené Poříčí. Těšíme se také na společnou 
výpravou do Posázaví s 1. OS klubem 
Přátelé Vatry z Pražské župy.  Bizon 

 
Že tato slova nejsou jen vzpomínáním na již 
povedené meziklubové podniky uvádím další 
příspěvek, tentokráte dopis, který jsem 
obdržel následně od stejného autora. 
Nebudu jej ani předělávat, nechám jej v té 
podobě, jak byl napsán.  

Zdravím Tě, Gogi, a posílám něco málo do 
KN. Chci konstatovat, že se pomalu, ale jistě 
rozrůstá spolupráce, jak mezi kluby, tak 
mezi župami. Přispívají k tomu taková 
setkání jako zasedání náčelnictva, tak 
Kmenové porady, ale i LŠ OS. Jak někdo 
zkusí např. uspořádat společnou výpravu, 
tak těžko odolá uspořádávat další. To je to, 
co se mi líbí, už to není formální záležitost 
pro jedenkrát, ale touha a vůle setkání 
opakovat. Alespoň u nás tomu tak je. Proč 
vymýšlet neznámou trasu na Šumavě, když 
Klatovští tam znají kdejaký krásný kout, 
každou „zkracovačku“ i příjemnou 
hospůdku. Nemusíš mít strach, že někde 
zabloudíš, že se nezastavíš na tom 
nejkrásnějším výhledu. Dává ti to možnost 
poznanou trasu si kdykoli zopakovat v jiné 
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sestavě, třeba tam zavést mladší skauty, a 
tak předat tu trasu dalším k jejich použití. 
Věřím, že tato spolupráce je tak lákavá, 
že se bude zákonitě rozrůstat v celém 
kmeni a snad i mimo něj. My jsme již 
zašli „tak daleko“, že si určujeme pevné 
termíny pro tato společná setkání. Jen 
abychom měli dost sil a dechu dojít tam.  

Když to poctivě zvažuji, tak zásadní 
změnu jsem zaznamenal asi před dvěma 
roky, co pracuje LŠ OS. Tam bylo přeci 
jen o mnoho více času si o činnosti 
„popovídat“ a hlavně „padnout si do 
oka“. Od té doby dostaly výměny a 
spolupráce jinou dimenzi. Domluvili jsme 
župní akce na poslední měsíce v roce. 
V listopadu se chystáme na koupání do 
Waldmünchenu v Německu, a na hrátky 
do Spáleného Poříčí. V prosinci pojedeme 
do Mladé Boleslavi podívat se na 
montážní linky a do muzea aut Škoda. 
Cestou zpět se chceme stavět v galerii 
v Trojském zámku, zatím nemáme 
potvrzeno, zda mají otevřeno a jaká tam 
bude expozice. To se nezmiňuji o 
Mikulášské a pravidelných pátečních 
výšlapech. Chci Ti nakonec připomenout, 
že Harry připravuje přednášku s videem 
„Národní parky v USA“. Byl tam v letě 
celý měsíc. Zdravím Tě, opatruj se a  
nezapomeň na slib Posázaví.  Bizon 

 
Ještě k oldskautskému vzdělávání  
Díky, Thore, za Tvou odpověď o poslání 
LŠ OS v minulém čísle Kmenových novin. 
Tvé vysvětlení je dostatečně jasné a 
považuji kvalifikované absolventy 
připravené ke službě v OS kmeni i dalších 
dvou kmenech za velký přínos. Přesto se 
však domnívám, že zpravodaj NOS pro 
vzdělávání by se mohl již dnes po dvou 
úspěšných bězích LŠ kmene OS zabývat 
způsobem, jak přenést nabyté vědomosti  
a zručnosti absolventů do klubů. Jak uvést 

ve skutek závažnou větu, kterou uvádíš 
v závěru své odpovědi: „Náčelnictvo OS i 
vedení LŠ OS očekávají pod absolventů, že 
budou aktivními šiřiteli a programátory 
oldskautského programu, a tedy i vzdělávání 
na úrovni klubů, středisek i okresů“. Např. 
témata písemných prací LŠ OS 1999 jsou 
velice zajímavá a zřejmě podobná byla i ta 
loňská, a jsem přesvědčena, že řada klubů, 
které mají na programu vzdělávací 
přednášky, by si ráda pozvala autora některé 
závěrečné práce na schůzku, výpravu či 
tábor. Bylo by určitě prospěšné uveřejnit 
v Kmenových novinách adresy těchto 
absolventů, specialistů v určitém oboru, pro 
kontakt s nimi? 

Jistě podobných konkrétních nápadů by se 
našlo více a pak by LŠ OS vychovávala 
nejen potřebné činovníky pro kmen, ale byla 
by opravdu přínosem pro vzdělávání 
oldskautů v daleko širším měřítku. A na tom  
všem přece záleží!  Pam 

Severočeská družina OS, to jsou přeci samí 
oldskauti, měla svoji podzimní schůzku, 
tentokrát s přenocováním, ne už pod 
širákem, ale pod pohostinnou střechou 
objektu Selešky (liberecké ORJ). Účast 22 
členů znamená 50% a to je považováno za 
dobré. Vždyť členové jsou rozptýleni téměř 
po celém území bývalého Severočeského 
kraje, mnozí z nich už si na cestu 
netroufnou. Mezi „nestory“ patří bratr 
Tom –Tomsa z Liberce, 93 roků, a bratr 
Hrabák z Teplic, 94 roků, živé legendy 
našeho skautingu. Na schůzku byl pozván 
náčelník chlapeckého kmene br. Riki –
 Šmajcl, ale nedostavil se. Mnozí skautští 
dědkové a babičky jsou aktivními činovníky 
v různých složkách Junáka. Německý výraz 
pro skauta je „Pfadfinder“ čili hledač stezky. 
V duchu tohoto výkladu hledáme znovu tu 
správnou stezku pro český skauting. Ta však 
byla už dávno objevena. Někam nám na ní 
chybí starý známý „skautský duch“.  
 Sir 
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Pražská družina Svojsíkova oddílu 
aneb zmatení jazyků 

 

 
 

V naší družině SO bývá zvykem věnovat 
prosinec věcem, které vedou k harmonii, 
k hodnotám, které nás spojují, a ne 
rozdělují. Někteří navštěvují adventní 
koncerty a většina se nás  sejde u 
„našeho“ vánočního stromu v Divoké 
Šárce, abychom tam společně prožili pár 
pěkných chvil pohody navozených 
vzpomínkami a zazpíváním několika 
koled, u ozdobeného stromu plného 
rozsvícených svíček. 

Tentokrát jsme učinili malou výjimku. 
Odpověděli jsme na dopis náčelníka, ve 
které vytkl výroční schůzi Svojsíkova 
oddílu útočný charakter většiny příspěvků 
založený na emocích, neadresnosti kritiky 
a zbytečně vyhrocenou atmosféru, a 
požádal o společné sezení, na kterém by 
bylo možné mnohé vysvětlit. A tak byla 
svolána mimořádná schůzka družiny. Po 
oficiálním přivítání obdržel slovo 
náčelník, jeho vstup byl krátký a mimo 
vyjádření, že pociťuje značný neklid 
v hnutí, se nevrátil ani k obsahu svého 
dopisu ani nepředložil otázky, na které by 
rád slyšel odpovědi. Vyzval naopak 
družinu, aby se ptala. Celá rozprava se 
nakonec omezila na dva problémy, první 
na udělování Řádu stříbrného vlka, při 
kterém se od tohoto nepřipraveného 
tématu velmi často odbočovalo a jednání 
zabralo zbytečně příliš mnoho času. 
Druhé téma se týkalo všeho kolem 
ČRDM: zda byl postup v souladu se 
stanovami, zda důvody, které se uvádějí, 
jsou pravdivé a zda je nutné v tomto 
svazku setrvat. Tendence byla hlasováním 

vyjádřit nespokojenost se členstvím a 
podpořit požadavek radu opustit. 
Významným momentem bylo upozornění, 
že pokud by byl požadavek, že se „do 
Evropy“ nedostaneme než společnou 
organizací, nemá případné odmítavé 
stanovisko opodstatnění. Tento požadavek 
nebyl však doložen. Dostalo se nám jen 
ubezpečení náčelníka: „Hlasoval jsem pro a 
bude-li to potřeba, budu hlasovat opět pro 
ČRDM“.  

Je pravda, že obě strany mluvily o stejném 
problému, a také to, že obě strany mluvily 
svým jazykem, kterému druhá nerozuměla, 
nebo nechtěla rozumět. Potvrdilo se, že 
úspěšné řešení problémů podmiňuje pozorné 
vzájemné naslouchání s maximální snahou 
pochopit toho druhého, ať je třeba velice 
vzdálen názorově či věkově. Všeobecně se 
považuje, že jednou z podstatných příčin 
zhoršujících se mezilidských vztahů je nízká 
úroveň sociální komunikace. Mezilidské 
vztahy totiž nejde od komunikace oddělovat. 
Má-li být komunikace účinná, je nutno se 
učit, zvláště, když chceme ovlivňovat 
jedince či skupiny lidí, nebo je dokonce 
vychovávat. Poruchy ve vzájemném 
porozumění v průběhu komunikace mají 
různé příčiny. Může to být nedostatek 
odpovídajících zkušeností, omezený slovník, 
nedostatek potřebného taktu, chybný či 
nepřesný výklad. Může to být ovšem i 
různost zájmů, postojů, motivů, nedostatek 
vůle komunikovat, nerespektování věkových 
zvláštností jednotlivých věkových skupin, ať 
již z neznalosti nebo z neochoty.  

Rozcházeli jsme se ze zcela jinými pocity 
než při běžných schůzkách, nepřesvědčeni a 
s pocitem sice nezbytného, ale současně 
marného kroku. Situaci vystihl výrok, který 
br. Kay kdesi slyšel: „Kdy se ti nejlépe 
skautovalo?“ „Když jsme skautovat 
nesměli!“ Na shledanou u vánočního stromu 
v Divoké Šárce pro opravdovou vánoční  
náladu. Gog 
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Od zahraničního zpravodaje 
 

 
� V mezinárodních aktivitách se 
navazovalo na spolupráci s rakouskou 
organizací Pfadfindergilde Österreichs 
a zejména na uzavřenou trojstrannou 
dohodu a s oldskauty z Polska a ze 
Slovenska. Pravidelný kontakt byl 
udržován se Světovou kanceláří ISGF 
v Bruselu. 
� 31. evropského fora oldskautů se 
v rakouském Großarlu v lednu 1999 
účastnili sestra a bratr Wolfovi 
z Vyškova. Pozvala je rakouská gilda 
Ulmerfeld – Hausmening - Neufurth, 
se kterou oldskauti u Vyškova 
dlouhodobě spolupracují.  
� Pro nedostatek finačních prostředků 
jsme nevyslali naše zástupce na 
22. světovou konferenci ISGF, která se 
konala v únoru 1999 v Indii, a požádali 
jsme rakouskou národní gildu, aby nás 
oficiálně zastupovala. Zprávu o této 
závažné události jsem spolu 
s poselstvím nového prezidenta ISGF, 
Nielse Rosenboma jsem předal ke 
zveřejnění Skautingu.  
� Důležitou mezinárodní akcí pro 
spolupráci se Slovenskem a Polskem 
byla účast zástupců našeho kmene na 
mezinárodní konferenci oldskautů 
v rámci SAN´99 v polském Sanoku. 
Podrobnější zprávu podá br. náčelník.  
� V září tohoto roku byl připravován 
zájezd pro členy do Německa a 
Rakouska a na konci tohoto zájezdu 
jsme se měli setkat v Salzburgu se 
zástupci rakouských olsdskautů. Pro 
náhlé onemocnění vedoucí zájezdu se 
cesta neuskutečnila, a proto 

připravujeme náhradní jednání zástupců 
náčelnictva s rakouskými oldskauty 
v Jižních Čechách. 
� Běžně probíhají kontakty se Světovou 
kanceláří ISGF v Bruselu. Nyní se 
zejména jedná o nezvyšování našeho 
poplatku na léta 2000 až 2003 nad letošní 
úroveň, (platíme pouze za snížený počet 
3000 členů). Výsledek jednání bude znám 
po plenárním zasedání Světového výboru 
v říjnu t.r.  
� Aby bylo možné „doladit“český text na 
hymnu ISGF, zapůjčila mi generální 
tajemnice Naic Pirard kazetu s anglickou 
a francouzskou nahrávkou, kterou máme 
vrátit s nahraným českým textem, takže 
na řadě jsou naši hudebníci.   
� Některé kluby OS již dlouhou dobu 
spolupracují se zahraničními gildami. Zde 
je třeba vyzdvihnout zejména spolupráci 
oldskautů z Vyškova s Rakouskem, která 
se zejména projevila v účasti rakouských 
oldskautů na velmi hezkých oslavách 80 
let skautingu v tomto městě. Škoda, že 
Vyškováci o tom nenapsali článek do 
skautského tisku, nebo do World gazete 
Mondiale.  
� Tradičně probíhá zahraniční spolupráce 
v klubu OS 4. střediska Kukleny – Hradec 
Králové a klubů ze Strakonic a Tábora, 
mimo to existuje příhraniční spolupráce 
s Polskem.   

 

 
(Září) Uvedené zprávy jsou zkráceným 
výběrem z časopisu WgM vydávaném 
Světovou kanceláří ISGF. 
Výročí Dne přátelství s blížícím se koncem 
století a tisíciletí je jistě příležitostí pohledět 
zpět na dosažené výsledky. Od roku 1953, 
založení ISGF v Evropě jsme vrostli do 
celosvětového hnutí. Je nás mnoho tisíc 
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dospělých, kteří si s naším společným 
základem, jako skauti a skautky, 
vybudovali dobrou pozici ve společnosti. 
Ale právě jestliže mnozí z nás žili hlavní 
část života ve 20. století, mohla by být 
chyba dívat se jen zpět na naše dokonalé 
činy. Jsme odpovědni za historii 
posledních 10 let a nemáme výběr. 
Chceme ovlivnit i budoucnost. 

Skauti a skautky žijí heslem: “Je lépe mít 
malé slovo, než ho hledat!“ – to byla 
významná myšlenka B. P. Učili jsme se to 
a dnešní skauti a skautky se učí totéž. 
Přes skutečnost, že miliony lidí byli 
skauty a skautkami, zaznamenáváme 
neuvěřitelné krutosti proti samé existenci 
lidstva.  

Každý jedinec se narodil svobodný a 
mohl se setkat se základními lidskými 
hodnotami. Žádné dítě nechce zůstat bez 
lásky, důvěry nebo výchovy ve svém 
dětství. Je  nám jasné, co by se mělo stát, 
jestliže by vůdci byli odpovědni za války, 
vyhánění obyvatel z domovů. Byli by 
ještě skauty a skautkami ? Nemáme na 
výběr a rozhodnutí učinit nelze. Můžeme 
však nabídnout šanci mít budoucnost pro 
vůdce při pohledu zpět na historii 
skautingu. Je to jeden z hlavních 
příspěvků ISGF k pomoci skautingu a je 
to snadné! Jako dospělí skauti a skautky a 
odrostlí členové hnutí mladých, chceme 
rozšiřovat výročí v našich kruzích a 
povzbudit naše přátele, kolegy a rodiny 
k tomu, aby svěřili své děti této výchově. 
Budeme pomáhat čas od času vůdcům 
aktivní podporou i povzbuzujícím 
slovem.  

Na Den sesterství 22. února na oslavu 
narozenin našich zakladatelů, se všichni 
účastníci Světové konference v Novém 
Dillí usnesli na činnosti a rozvoji ISGF na 
celosvětové, i místní úrovni. V Dillí nás 
bylo 500, ale všech 100 000 členů ISGF 

může k výsledkům přispět. Jestliže každý 
získá 2 nové skauty nebo skautky, 
v nadcházející roce 2000 bude 200 000 dětí 
prožívat bohatější život. Pojďme ve Dni 
přátelství vytvořit spojení kolem světa, 
dosáhneme  tím, že my, vy i já budeme 
pracovat pro rozvoj ISGF a skauting. Prací si 
můžeme vytvořit významné  postavení ve 
světě 21. století se základy ve skautingu. 
Příležitost významně poroste a svět bude 
lepší. Přeji vám všem úspěšný Den přátelství 
1999. 

S pozdravem 
Niels Rosenbom 
předseda ISGF 

35. skautská světová konference  
(Durban) V červenci t.r. se sešlo 1100 
účastníků ze 116 zemí na této excelentní 
konferenci ve slunečné a přátelské jižní 
Africe. ISGF byla reprezentována svým 
předsedou Nielsem Rosenbomem a členem 
Světového výboru ISGF Jean-Luc De Paepe. 
Bylo přivítáno 15 nových členských zemí: 
Albánie, Angola, Arménie, Bělorusko, 
Bhutan, Bosna - Hercegovina, Bulharsko, 
Georgie, Litva, Makedonie, Moldavie, 
Mosambik, Slovinsko, Tadžikistán, Saint 
Vincent a Grenadina. Tři země přijaty 
nebyly: Etiopie, Írán, Guinea. Novým 
předsedou je Garnet de la Hut z jižní Afriky. 
Jsme šťastni, že se do ISGF vrátil Stein 
Lovold. Hlavním vydáním agendy bylo 
Vyhlášení poslání pro skauting. Po složitých 
jednáních pracovních skupin bylo přijato 
toto prohlášení: Posláním skautingu je 
přispět k výchově mládeže, stanovit systém 
hodnot na základě skautského slibu a 
zákona, pomoci vybudovat lepší svět, kde se 
lidé sami cítí jako svobodné individuality a 
hrát konstruktivní roli ve společnosti.  

Balttreff ´99 
Koncem srpna se letos v nádherném městě 
Riga konalo zajímavé setkání. Organizace 
lotyšské gildy byla dobře reprezentována. 
Mezinárodní tajemnice z Estonska, Ingrid 
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Junisovova se současně představila také 
jako prezidentka estonských oldskautů. 
Delegace Litvy byla malá, posílili ji však 
Litevci žijící v Lotyšsku. K reprezentaci 
střední Evropy se připojili také zástupci 
severského subregionu ze Švédska, 
Finska a Dánska. Pracovní skupiny 
dospěly k závěru vytvořit Baltský sněm se 
zastoupením dvou členů za každou zemi.  
 

VÍKEND  LŠ  KMENE  OS 

 
Kolem 28. října proběhl prodloužený, 
závěrečný víkend II. LŠ kmene OS 
v Hrachově. 

Sešlo se všech 23 frekventantů, pět členů 
stálého instruktorského sboru. a dva 
externí lektoři. Chyběl br. Pes, kterému 
v účasti zabránil zánět achillovy šlachy.  

Vyslechli jsme zajímavou vzpomínku na 
28. říjen 1918 a co mu předcházelo. 

Velmi zajímavá a dobře přijatá byla 
přednáška MUDr. Oty Langa – Zmatlíka, 
primáře nukleární medicíny z Fakultní 
nemocnice Královské Vinohrady, o životě 
po šedesátce a jeho rizicích a ochraně. 
Pravidla ochrany jsou uvedena 
v materiálech  přednášky. 

Bratr Vezír při své zajímavé přednášce o 
specifických výchovných činnostech v 
projektu ZIKKURAT o úspěšných 
integrovaných hrách organizovaných 
v Liberci, ve kterých společné soutěží 
zdravé děti se svými tělesně postiženými 
vrstevníky. V rozpravě jsme se dověděli 
něco o návrhu zkoušek opravňující 
„suchozemské“ vůdce k vedení vodácké 
činnosti a o SOS, „Skautské ochranné 

službě“, která má vykonávat pořádkovou 
službu na velkých organizačně náročných 
akcích. 

Proběhl minikurz „Nebojte se počítačů“. 
Případová studie „Právo ve skautské praxi“. 
Byla provedena konzultace písemných prací 
a závěrečné hodnocení školy. Na 
závěrečném srazu bude ještě jedno 
hodnocení, podle věkových skupin 
absolventů, aby tak mohly být zachyceny 
jejich specifické požadavky pro příští běh. 
Setkání jsme zakončili Plamínkovým  
ohněm. Gog 

 

Střípky 

 
I na tomto srazu došlo k několika zajímavým 
či „komickým“ událostem: 

� Při zjišťování stavu přihlášek na příští LŠ 
prohlásil Navik, jihočeský župan: již jsem 
rozeslal „pastýřský list“, doufám, že splní 
své poslání.  

� Při vstupní informaci účastníků sdělil 
Anděl: „Ošetřovna se nachází na levé posteli 
za přepážkou“. 

� V průběhu víkendu došlo k převzetí 
„úřadu“tajemníka LŠ OS bratrem Petrem 
Novotným – Sokolem, současným téměř 
absolventem letošní LŠ. 

� Na některých písemných pracech se na 
konci objevil pokyn starých církevních 
cenzorů „Nihil obstat imprimatur“  
znamenalo to „Bez závad, budiž vytištěno!“ 
Bylo to uvedeno na těch nejlepších pracech. 

� Andělé jsou tvorové neviditelní, a proto 
je s podivem, že se chodí sprchovat 
s brýlemi, že by pokus o zviditelnění?  
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Z KLUBŮ  
V okénku ze žup se mluvilo o společných 
akcích, jejich výhodách. Chtěl bych 
upozornit také na různé způsoby příprav  
těchto podniků.   

O VÝPRAVÁCH KLUB Ů 

Na výpravy Západočeské župy Bílý Orel 
byli účastníci pozváni předem vytvořenou 
pohlednicí od br. St. Šťastného – Akély 
z Klatov.  

 

Jak vidíte, jde o pěknou ukázku, jak lze 
běžnou skautskou činnost doplnit o 
hezkou vzpomínku a těm, kteří se 
nemohli zúčastnit, poslat z trasy velice 
zajímavý pozdrav. Taková pozornost 
určitě ovlivní příští účast. 
Jiný a neméně zajímavý způsob užívá při 
přípravě svých výprav 1. klub OS Přátelé  
Vatry. Podle doporučených námětů se 
klub rozhodne pro určité místo.  

 

 
 
Takovýto letáček obdrží všichni členové 
klubu na schůzce před výpravou. Obsahuje 
základní data, plánek s popisem trasy, a 
upozornění na zajímavosti po cestě. Návrhy 
tras navrhuje Zděnda, velice často trasu 
předem osobně prověří, nikdy nezapomene 
ověřit i kvalitu restaurace, které chceme 
svěřit své žaludky. Na výpravy nás chodí 
běžně nejméně dvanáct. Výjimkou byla 
dubnová výprava na Karlštejn a do Srbska. 
Sešlo se nás 29, do objednaného salonku 
musely být doplněny stoly. To se k nám 
přidali naši nejbližší, manželky, vnoučata a 
také naši příznivci tedy Přátelé přátel. 
Doufejme, že se na jarní trase sejdeme na 
společné výpravě, kterou si spolu dlouho 
domlouvají dávní přátelé, vůdci dvou klubů 
br. Fr. Uksa, řečený Bizon z Rokycan, a 
br. J. Sladký – Pepia z 1. klubu OS Přátelé 
Vatry z Prahy Libně.  
 
Pochlubte se i vy, víme, že mnozí spojujete 
své vejšlapy či výpravy s pěknými zvyky. 
Obohatíte tak tuto oldskautskou činnost. 
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MALINÁ ´99 
V posledních srpnových dnech uspořádali 
vyškovští oldskauti další mezinárodní 
setkání s partnerskou gildou Ulmerfeld –
 Hausmening –Neufurth.Tato již tradiční 
letní akce měla ve svém programu náplň 
sportovní, 46 km cyklotúru v okolí 
Vyškova, 10 km pěší vycházky údolím 
potoka Rakovce. Motovýlet na zámek 
Buchlovice a hrad Buchlov měl také 
poznávací, kulturní a společenskou náplň. 
Nejdůležitějším posláním bylo přátelské 
setkání skautů obou zemí, výměna 
zkušeností a názorů, a také výhled 
vzájemné spolupráce v novém tisíciletí.  

Spolupráce klubu OS II Vyškov s gildou 
Ulmerfeld – Hausmening –Neufurth má 
již svou tradici. Prvé kontakty navázali 
Vyškovští s Ulmerfeldskými již počátkem 
r. 1990 díky sestře Blance Freisslové 
z Ulmerfeldu (původem z Vyškova). 
Z počátku se vzájemné výměny týkaly 
především dětí. První návštěva gildy se u 
nás uskutečnila již v srpnu 1990. 
Následovalo otevření klubovny ve 
Vyškově 1991, společné sjíždění řeky 
Otavy 1993, návštěva klubu v rakouském 
Aschbachu a 75. výročí skautingu ve 
Vyškově 1994, Gildentag v Ulmerfeldu 
k oslavám milénia Rakouska, a společné 
sjíždění Vltavy 1995, letní společná akce 
v Ulmerfeldu 1996, účast na slavnostním 
otevření klubovny v Ulmerfeldu a akce 
pořádaná klubem Haná 97 a společná 
akce „Land der Berge-Land am Strome“, 
účast 4 členů klubu na mezinárodním 
setkání oldskautů ve Friesachu 1998 a 
účast dvou členů klubu na 31. fóru 
v Großarlu, 80. výročí skautingu ve 
Vyškově, předání Certifikátu o oficiální 
registraci partnerství gildy Ulmerfeld a 
OS II Vyškov v centrále v Bruselu.  

Spolupráce klubu OS II Vyškov a gildy 
Ulmerfeld – Hausmening má již téměř 

desetiletou tradici. Za toto období se 
uskutečnila řada vzájemných setkání, ať již 
oficiálních skautských nebo z nich 
vyplynuvších přátelských a rodinných. 
V současné době se větší akce pořádají 
každoročně, střídavě u nás a v Rakousku. 
Kromě toho zveme a jsme zváni pravidelně 
na skautský ples a na takové významnější 
události jako otevření klubovny, výročí gildy 
či klubu ap. Viki 

 

TRADI ČNÍ NOVOSEDLY 
Pro členy klubu OS Strakonice začal 
7. zářijový den brzo ráno, ačkoliv i 
předchozí dny byly zcela ve znamení příprav 
na velké setkání oldskautů, které se mělo 
konat na tábořišti skautské základny 
v Novosedlech, což je asi 11 km od 
Strakonic.  

K deváté se začali sjíždět účastníci: početná 
skupina táborských oldskautů, župní 
zpravodaj z Prachatic spolu se třemi členy, 
Písečtí přijeli čtyři, z Prahy přijeli br. 
Kopřiva a sestra Pražáková, za klub Blatná 
střediskový vůdce s manželkou a z Bechyně 
přijel jeden účastník. Milí hosté ze 
Spáleného Poříči přijeli ve dvou vozech a 
letos prvně zavítali také čtyři členové 
z Rokycan, několik pozvaných se omluvilo a 
byli i takoví, co na pozvání neodpověděli. 
Po prezentaci obdržel každý účastník malý 
dáreček, po malém občerstvení jsme za 
zpěvu junácké hymny vztyčili vlajku 
mezinárodních gild. Dopolední soutěže 
tříčlenných hlídek, oběd, odpolední 
vyhlášení výsledků u táborového ohně a 
zábavný program. Dekorování klubových 
vlajek stuhami.  

V soutěžích byl největší zájem u známého 
„kostkovrhu“, kde se házelo na tři různě 
vzdálené cíle. U „šipkometky“ bylo možné 
získat či ztratit nepovinným hodem do 
roztočeného terče. Hody kroužkem, hody 
pytlíky s pískem a srážení plastikových lahví 
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plněných pískem byly známé již z loňska; 
Ošetřování zlomeniny trojcípým šátkem 
nebylo pro některé soutěžící jednoznačné.  
Novinkou byl „frňákový test“ spočívající 
v rozpoznání vonících i zapáchajících 
obsahů devíti skleniček čichem. Výborný 
„buřtguláš“ k obědu umožnil rozhodčí, 
vyhodnotit výsledky soutěží, poté nákup  
a rozbalování štěstíček s asistencí 
neživého papouška vyvolalo pobavení. U 
táborového ohně ještě před vyhlášením 
výsledků předal br. Čilík diplom kuchařce 
Janě, za uvaření vynikajícího guláše, pak 
následoval zpěv doprovázený kytarami, 
vyprávěly se příhody, Fajnovka přednesla 
báseň na oslavu našeho setkání, člen 
našeho klubu zarecitoval báseň „Óda na 
stáří“. K pobavení přispěla i scénka 
strakonického klubu případně nazvaná 
„Po-lednice“ motivovaná Erbenovou 
„Polednicí“. Počasí bylo krásné, nesplnila 
se předpověď deštivého počasí. Od ohně 
jsme přešli do klubovny na občerstvení a 
sejmuli vlajku. Pak již nastalo loučení a 
příslib na rok 2000. Druhý den jsme přišli 
doladit úklid; jaké bylo naše překvapení, 
když jsme nalezli vlajkový stožár 
vyvrácený a povalený. Kdo to udělal, 
jsme se nedozvěděli. Tak skončilo naše  
již páté setkání oldskautů. Herma 

 
1. stř. Karla Šimka Hr. Králové 
Posílám celoroční program našeho klubu 
(630), jak jsem slíbila v Dobrušce, píše 
Pam. Není v něm uvedeno, že pomáháme 
oddílům, kdykoliv se na nás obrátí. Např. 
někteří z nás vymýšlí šifry pro vlčata, 
nosím do klubovny cizojazyčné časopisy, 
br. Kobra minulý víkend pomáhal 
hradeckému roverskému klubu při 
čtyřiadvacetihodinové hře „Zkouška krále 
Artuše“ v kraji Kralického Sněžníku atd. 
Přidávám ještě článek, ke kterému mě 
vyzval v Dobrušce Thor k oldskautskému 
vzdělávání. Kmenové noviny jsou u nás 

pilně čteny, právě  nám došlo třetí číslo, 
které je „v oběhu“ mezi členy klubu.  
Zaslaný program od září 1999 do srpna 2000 
je několikastránkový dokument. Proto jsem 
z něj vybral to, co činnost charakterizuje.  
Pravidelné schůzky se konají každé druhé 
úterý v měsíci, v klubovně střediska nebo 
v lesním prostředí u Skácelů v Kobrovně 
nebo v klubovně v Kuklenách. 
Zářijový program je poznamenán táborem: 
čtení kroniky, prohlížení fotografií, 
nejsilnější zážitky, dále sestavujeme roční 
program. Další schůzku věnujeme 
videozáznamům: zatmění slunce, tábor OS 
Pařezská Lhota, cesta Norsken. Říjnové 
schůzky jsou věnovány mezinárodnímu 
skautskému přátelství a besedě Sharka 
z oboru psychologie (umění diskuse, jak se 
vystříhat nešvarů seniorského věku). 
Listopad bude věnován instruktáži Řehuly o 
práci s kůží a linorytem a výrobě vánočních 
řádků a přání pod vedením J. Staňkové. 
V prosinci tradiční předvánoční posezení 
v Kobrovně. A doba adventní Vánoce ve 
skanzenu Přerov u Lysé nad Labem. V lednu 
se věnujeme doznívání Vánoc, prohlížení 
pozdravů. a vstupu do nového roku. Druhou 
schůzku věnujeme P. Rybáři jeho vyprávění 
a diapozitivům z cest. V únoru posedíme 
v teplu útulné čajovny, druhou schůzku 
věnujeme Dnu sesterství. Březen prožijeme 
na setkání HK oldskautů v Kuklenách, 
vítáním jara a besedě s B. Rýdlem o 
osobních a profesionálních zkušenostech. 
Duben bude ve znamení Velikonoc 
spojených s malováním vajíček a výrobou 
velikonočních „radůstek“ pod vedením 
J. Staňkové a B. Šimkové. J. Zvolánek nás 
seznámí se zajímavostmi z medicíny a 
zdravotnictví. Pomůžeme při střediskových 
závodech světlušek a vlčat. V květnu se 
sejdeme na Kobrovně na motto Senioři si 
hrají a závodí v lese a opékají zdravotně 
závadné buřty. Červen  nás zastihne opět na 
Kobrovně. Motto: Senioři chystají táboření 
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pod stany doplněné sběrem borůvek a 
dalších vitamínů. Červenec a srpen 
věnujeme návštěvám  našich táborů. Ani 
na jedné schůzce nechybí hrátky nebo 
kvíz a zpívání, nejčastěji s kytarou. Takto 
se po celý rok baví 16 oldskautek a 
oldskautů spolu se svými přáteli a  
příznivci. Pam 

 

139. klub OS Tábor 
 
Závěrem roku 
prožil náš klub 
dvě mimořádné 
události.  

 
� V říjnu nás navždy opustil bratr Jiří 
Vlasák – Lasík, vyznamenaný bronzovou 
Syrinx. Do poslední chvíle chodil na 
všechny výpravy, měl na starosti náš styk 
s Klubem českých turistů, chodil s nimi 
obnovovat značky turistických cest. 
Lesíku, zůstaneš navždy v naších srdcích. 
� Další náš člen bratr, Ing. Eda Pelikán, 
obdržel v závěru letošního skautského 
jubilejního roku (80 let) bronzovou 
Syrinx jako uznání za jeho, především 
výtvarnou činnost v klubu. Ať má nadále 
pevnou ruku, dobré oko a hodně dobrých 
nápadů, alespoň do té naší pokřikové 
stovky !  
� Konec letošní turistické sezóny 
znamenal naši celodenní výpravu ke 
Strkovskému rybníku. Sice se zde 
nekonal výlov (jako vloni), zato jsme se 
kochali nádhernými barvami podzimu, 
nasbírali spoustu kaštanů, i trochu hub, a 
skončili u kávy v příjemné hospůdce.  
� Náš „pletací babinec“ má opět velmi 
napilno. Dětský domov nám věnoval asi 
10 zánovních svetrů, které pečlivě pářeme 
a proměňujeme na ponožky. Už jich 
máme 25 párů. Hotové opět skončí u dětí 
v domě. 

� Naše letošní schůzky budou po celý rok 
obohaceny o poslechy z bohaté fonotéky br. 
L. Novotného. První byla o historii 
klokotských zvonů, další připravil o historii 
jihočeských rybníků, jihočeských jídel ap. 
� S koncem roku se rozloučíme 29. 12. ve 
skautské klubovně. Už teď se těšíme na 
útulné posezení, písničky a legraci. Do roku 
2000 přejeme celé skautské rodině mnoho  
úspěchů. 

Nakonec jedna pozoruhodná tradice  
� Na Štědrý den dopoledne chodí tradičně 
již od roku 1919 táborští skauti do Příběnic. 
Těchto 11 kilometrů chodíme nepřetržitě i za 
doby totality, kdy na skauty čekávala 
veřejná bezpečnost a rozháněla je. Dnes 
chodí svobodně na 150 účastníků a nosí sem 
kamínky ze svých tábořišť. I my jsme přidali 
své z Novosedel a Orlov. Od roku 1992 jsme 
zavedli novou oldskautskou tradici, a to 
předávání poselství. Jde spíše o metodický 
list. Také jsme předali životopisy sv. Jiří, 
A. B. Svojsíka a zakladatele táborských 
skautů, br. E. Chalupného, výklad 
symboliky světové lilie, výklad historie 
ISGF a  vyprávění o orlovské myslivně. 
Letos, díky sestře Ludmile Novotné, která 
víc než rok strávila nad archivními materiály 
a mezi pamětníky, předáváme krátká životní 
data všech táborských skautů a skautek, 
zakladatelů, pracujících  v našich oddílech, 
středisku, ORJ i v ústředí od roku 1919. 
Věříme, že se tak stanou našim dětem víc,  
� než pouhými jmény.  HAJOS 

 
Podzim v 151. klubu OS 
(Česká Lípa) Na pravidelných měsíčních 
schůzkách se schází obvykle jen 
jednociferný počet účastníků. V podzimním 
období rozšiřoval jejich obzory bratr Kult 
promítáním filmů a zaniklých civilizacích. 
Českolipští oldskauti měli svého zástupce 
při tradičním okresním srazu na vrcholku 
kopce Kozel v Českém středohoří. Skauti 
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tam přinášejí každý svůj kámen a tak 
vzniká mohylka, svědčící o skautské 
přítomnosti.  
Větší zastoupení OS bylo na vzpomínce k 
28. říjnu u lípy Svobody. Kdysi, za 
totality, právě skauti o tento symbol 
svobody trochu pečovali.  
Malá skupinka se vypravila i za hranice 
okresu, do sousedního Děčína. Prohlédli 
si tam zajímavou skautskou výstavu. 
Uspořádala ji děčínská ORJ v městském 
muzeu. V této výpravě nechyběl nejstarší 
skaut Českolipska. Je jím bratr František 
Schuldes – Jerry. Letos oslavil v rodině 
oldsakutů 80. narozeniny. Mládí prožíval 
na severočeském Chomutovsku v době 
před válkou, kdy postavení české menšiny 
přinášelo řadu problémů. Skautoval 
v Dřínově. Po roce 1938 si na základě 
skautské legitimace zachoval naše 
občanství. To však pro něj znamenalo 
řadu ústrků a pokořování v době války. 
Dnes je členem a pravidelným 
účastníkem skautského života 151. klubu 
OS v České Lípě. Pečlivě vede oddílovou 
kroniku. Je živým příkladem, že 
Svojsíkova zásada „jednou skautem –
 navždy skautem“, platí i dnes.  
 

Náčelnictvo v Dobrušce 

 
Říjnové zasedání rozšířeného náčelnictva, 
které nahrazovalo letošní kmenovou 
poradu přeloženou na jarní období, 
proběhlo v Dobrušce. Výbornými 
hostiteli, se tak společně „p ředvedli“ br. 
Chládek, východočeský župní zpravodaj, 

spolu se střediskem Dobruška. Chtěli 
bychom hostitelské středisko i jejich rodnou 
obec přiblížit. 
 

DOBRUŠKA město 
Počátky Dobrušky sahají až do středověku. 
Město vzniklo z tržní osady Leštná, která 
ležela na křižovatce obchodních cest. První 
písemná zmínka o městě je z roku 1320 
přestavěna. Dobruška byla přestavěna v 
16. stol. do renesanční podoby s dominující 
45 m vysokou věží radnice. Na přelomu 
18. a 19. století zde bylo jedno z velmi 
 významných regionálních center 
vlasteneckého hnutí. Počátek 20. století 
přinesl rozvoj průmyslu, zejména textilního 
a strojírenského. 
Z Dobrušky pochází řada významných 
osobností. Nejznámější rodák je určitě 
Fr. Vl. Hek, jehož osudy užil Alois Jirásek 
v románu F. L. Věk. Narodil se zde 
Fr. Adolf Šubert, spisovatel, dramatik a 
ředitel Národního Divadla, nakladatel Jan 
Leichter, jeho bratr Josef, spisovatel. Mládí 
zde prožil známý malíř Fr. Kupka.  
Historii města i kraje nám může přiblížit 
Městské muzeum, rodný domek F. Vl. Heka, 
ve věži radnice se konají výstavy a z jejího 
ochozu lze spatřit daleké okolí. V minulosti 
mělo město významnou židovskou 
komunitu. V současnosti má město 7000 
obyvatel. 

SKAUTI v Dobrušce dříve 
Skautovat se v Dobrušce začalo záhy. 
V dubnu 1920 se sešlo 11 bratří pod 
vedením br. Jana Petříka, aby se 
zorganizovali,  aby mohli svoje žití připoutat 
k ideálům volnosti v přírodě. Rozdělili si 
povinnosti a čtyři dny nato vyrazili na svou 
prvou skautskou výpravu do Pekla a na 
Dobrošov. Se Základy junáctví se seznámili 
velmi brzy. V srpnu 1922 podnikají svůj 
první pětidenní putovní tábor na Kralický 
Sněžník. Je to jejich prvá zkušenost. Přes 
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krátkou epizodu v Obci B. Powellových 
skautů vstoupili 1923 do Svazu Skautů 
RČS. Poté jde vše velmi rychle. 1924 
vzniká dívčí oddíl, vedený s. Čiháčkovou, 
v dalším roce je založena smečka, které se 
ujímá br. Šaroun. V roce 1926 se sbor 
účastní pořadatelství při vítání prezidenta 
T. G. Masaryka v Dobrušce. V té době 
byla zakoupena Pamětní kniha s ručním 
papírem vázaná v kůži a zaslána 
prezidentovi k podpisu, který ji 
18. července podepsal. Středisko ji má 
stále v držení a považuje ji za jednu 
z významných památek. V roce 1933 měl 
sbor vedle tří oddílů velmi početné místní 
Sdružení čítající přes sto dvacet členů. 
K obnově Junáka v roce 1945 se sešlo 
375 členů, kteří měli velikou chuť do 
práce, což se projevovalo na bohatém 
životě oddílů i vysokou účastí na mnoha 
skautských i veřejných podnicích. Rok 
1949 byl rokem posledního tábora. 
V krojích šli naposled dobrušští skauti 
doprovodit na poslední cestu svého 
velitele a významného činovníka, br. 
Venclíka. Netušili, že to bude na 
dlouhých dvacet let.  
 
V letech 1968 až 1970 proběhla obnova 
s velkou vervou. Obnoveny byly tři 
chlapecké a tři dívčí oddíly, začala 
pracovat i vlčata a světlušky. Po 
nezapomenutelných táborech v roce 1970 
byl skautský život opět nepřízní mocných 
potlačen.  
Poslední sloka oddílové písničky však 
naznačuje jakou víru v sobě skautky a 
skauti chovali.  
 

Neusněme, sestry, bratři, 
vždyť i náš čas dozraje. 
Neztrácí nikdo naději,  
kdo junákem byl a je ! 

 
 

SKAUTI v Dobrušce dnes 
V dalším dlouhém dvacetiletém mezidobí 
dobrušští skauti a skautky nespali. Na 
různých setkáních, srazech a zejména na 
zimních pochodech se scházeli po celou 
dobu totality. Ještě v listopadu 1989 
vykročili oldskauti a oldskautky, bylo 
obnoveno středisko. Nová středisková rada 
vedená bratrem Jar. Vavruškou – Meddym 
zahájila kampaň, podařilo se sestavit nové 
oddíly, a získat vůdce i rádce. Pomohlo i 
město, které nám dalo do užívání dům, ve 
kterém zásluhou mnoha rukou a zejména 
zásluhou br.Pince – Dlabana vznikl objekt 
s několika klubovnami.  

Účastníci zasedání měli příležitost tento 
skautský „domov“ navštívit, k původnímu 
domu přibyl v jeho blízkosti další domek 
s dalšími klubovnami. Schodiště je 
vyzdobené dvanácti Šamanovými linoryty  

 
s náměty měsíců. Na čelní stěně chodby je 
zavěšena velmi vzácná historická vlajka 
s nápisem 1911 - 1931, župa Jiráskova. 
Každý oddíl zde má svou klubovnu, své 
útočiště, vyzdobené a vybavené po svém. 
V každém na vás dýchne její duch, každá 
vás něčím zaujme, překvapí. Chlapecké 
klubovny jsou plné velmi pěkných totemů, 
převažují spíše oddílové plné družinových 
symbolů, je zde bobr, ostříž, kamzík, sova, 
ale i opice, hadi, havran, želva. Klubovna 
dívek v druhém domku má pěkné obloukové 
okno, na stěnách i šikmých částí stropu zde 
jsou veliké „pergameny“ plné zajímavých 
námětů. Je zde slavná legenda o huronském 
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kmeni, vedle o tom, jak Krakonoš k sojce 
přišel, jiný nazvaný studánka. V záplavě 
výzdoby má své místo pokřik: 

My jsme sestry z Dobrušky,  
první oddíl skautek,  
máme rády přírodu, 
denně dobrý skutek ! 

Končíme v podkroví prvého domu ve 
společné jakési „společenské“ místnosti 
vybudované v podkroví, kde se odbývají 
společné slavnosti, dokonce i plesy. Zde 
jsou pilné ruce oldskautů cítit nejsilněji. 
Na stěně je nápis: 

Krása, Láska,  
Pravda, Síla,  
za svobodu vděk, 
heslo je dobrušských skautů,  
kde žil F. L. Věk ! 

Zde jsme pohoštěni a prohlížíme si již 
zmíněnou Pamětní knihu, jsme vyzváni, 
abychom se na jednu z posledních stránek 
také zapsali. Předešlé listy jsou plné 
velmi vzácných podpisů a pozdravů 
mnoha návštěv. Však při volbě tématu 
písemné práce br. Vavrušky – Meddyho 
jsem proto požádal, aby se věnoval právě 
této velmi významné součásti Skautské 
paměti.  
Ještě jeden zážitek. Zajeli jsme si 
prohlédnout nedaleký zámek Opočno. 
Průvodkyni nám byla sestra Růžena 
Valášková – Seta. Sbírky jsou nepřeberné 
a pestré, Dobové oblečení, sklo, porcelán, 
zbroj a zbraně, postroje, dobové předměty 
denní potřeby, vlajky, obrazy, ale i 
mnoho exponátů z různých cest majitelů a 
ke všemu velmi zasvěcený doprovod. 
Protože jsem se octl na Opočnu, pokusil 
jsem se od sestry Sety získat jednu 
informaci. Na IV. Sněmu v roce 1990, 
který se konal v Národním domě na 
Vinohradech, přinesli o jedné přestávce 
mezi jednáním sestry z Opočna 
historickou vlajku 25. střediska Vatra 
z Prahy – Libně, která se nějakým 

způsobem dostala do jejich rukou ještě před 
válkou. Středisko ji již dávno oželelo, 
domnívali jsme se, že za války ji skrýval 
některý z činovníků a že se jeho pozůstalost 
prostě propadla. Vlajku jsme získali zpět. 
Zajímá nás, kde byla, a kdo se o ni ta dlouhá 
léta staral. Zeptal jsem se tedy. Stručně, 
vlajka se dostala do rodiny, která když měla 
být deportována do koncentračního tábora 
dala ji do úschovy své služebné, u které byla 
do konce války  

 
ukryta. Rádi bychom získali celý příběh, 
poznat jména těch, kteří mají zásluhu na 
zachování vlajky, případně další okolnosti. 
Stalo by se to součástí skautské paměti 
našeho střediska. Věřím, že se příběh 
dovíme.  

Téma vskutku oldskautské 
Již jsem se zmínil o vzácné památce 
dobrušských skautů, Knize návštěv. Bratr 
Jaroslav Vavruška – Meddy vypracoval na 
LŠ kmene OS písemnou práci „Netraťme 
skautskou paměť“  a na světě je další pěkný 
„Návod“ jak uchovávat  skautskou paměť. 
 
Jde o v kůži vázanou knihu s ručním 
papírem, do které se po dlouhá léta zapisují 
vzácné návštěvy dobrušských skautek a 
skautů. Na prvém místě vévodí podpis velmi 
vzácný podpis prvého prezidenta republiky 
T. G. Masaryka. Je zde také několik 
významných politiků: prezident Eduard 
Beneš, premiér Karel Kramář, ministr 
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Prokop Drtina ad. Několik spisovatelů: 
Alois Jirásek, Jiří Stanislav Gutth –
 Jarkovský a Jan Vrba, či umělců 
Vítězslav Novák, herec Teodor Pištěk, ale 
také architekt Josef Gočár. Několik 
generálů Vladimír Klecanca, Radola 
Gajda, Josef Zajíček, Ludvík Svoboda a 
další, dva arcibiskupové Fr. Kordač a 
Josef Beran. Zejména však skautů:  
A. B. Svojsík Josef Šimánek, Jan Novák – 
Mangidon, i Jaroslav Novák  - Braťka, 
Bohuslav Řehák, F. A. Elstner, Rudolf 
Plajner, František Němec, Křivský, 
Antonín Sum, Václav Břicháček. Za 
skautky: jsou zde podepsány sestry: 
Vlasta Koseová, Vlasta Macková, Anna 
Machová, Dagmar Burešová a určitě 
velmi vzácný podpis lady Olav Baden -
 Powellové. Jeden z posledních zde je 
podpis prezidenta Václava Havla. Je tam 
ještě mnoho dalších podpisů, některé se 
mi nepodařilo rozluštit. 
 
Jak dobře se těm nejmladším připomíná 
historie skautingu v Dobrušce s Pamětní 
knihou v ruce. Aby zážitek z prohlížení 
takovýchto vzácností byl ještě plnější, 
nezapomeňte někde „ve stínu“ podpisu 
drobně doplnit pár důležitých údajů pro 
budoucnost, např. při jaké příležitosti a 
kdy byl zápis učiněn.  

OLDSKAUTI NA SAN ´99  
Pokus o cestovní zprávu 

 
Od velkolepých plánů a velkého očekávání přes 
naprosté „informační vakuum“ až mírné 
zklamání, včetně hrstičky pokynů od 
harcerských Seniorů. Tak by se dal popsat vývoj 
přípravného období, které předcházelo odjezdu 
naší nepočetné oldskautské výpravy na 

mezinárodní skautský sraz na řece San v polské 
Haliči. Jediný pevný bod, na kterém se dá stavět,  
byl vzkaz, že na nás v železniční stanici PKP Sanok 
Miasto bude čekat u vlaku náš krakovský kamarád a 
spolehlivý bratr Franczisek Dęmbski. Co nás tam 
ale čeká  dál, toť opět velká neznámá. 

A tak jedeme k polským dobrodružstvím. V čele 
naší nepočetné delegace, řítící se nocí 
mezinárodním rychlíkem  z Prahy hl. n. směr 
Kraków Glówny, byl náčelník kmene bratr Ivo 
Slavíček, řečený Thor. Dále s ním lůžkový oddíl 
sdíleli bratři František Bobek – Yankee a Luboš 
Pavlán – Pes. Pokojná jízda nebyla ničím ani nikým 
rušena, služby Společnosti jídelních a lůžkových 
vozů přiměřené a pasové a celní odbavení bylo 
vlídné. Po jeho ukončení si ale silně oddechl Pes – 
pašoval totiž v krabici a ruksaku 3 fakule, otep 
kalafunou napuštěných třísek a pytel smrkového 
chrastí. Tedy ilegální vývoz paliva, a to ještě pěkně 
hořlavého, tudíž porušení Přepravního řádu Českých 
i Polských drah. K čemu to všechno, o tom později. 
A když se k nám v  Krakowě připojil bratr Miloš 
Gurecký – Unkas ze slezského Nýdku, byla první 
etapa cesty na SAN úspěšně dovršena. 

Spolu s námi ve stejném vlaku jela i skautská 
výprava mladších kmenů Junáka. Zatímco naši 
mladí vzápětí z Krakowa pokračovali v cestě 
vlakem směr Sanok, my jsme si dovolili menší 
procházku historickým Krakowem. Už samo 
nádraží stálo za to, zajímavé spojení nové části 
nástupišť se starou výpravní budovou, jejíž 
venkovní stěny jsou zdobeny různými  pamětními 
deskami. Po pravdě naše procházka nádražím byla 
spíš záminkou, jak  získat informace o další cestě 
vlakem. Díky Yankeemu a jeho znalosti polského 
jazyka  se to povedlo, a tak jsme mohli konečně 
v klidu vyrazit do ulic. Hned v parku nedaleko 
nádraží nás potkalo první setkání s krakovskou 
historií, část městského opevnění  zvané barbakan 
z let 1498 až 99, jak nás informuje Yankee. Pár 
kroků a už procházíme Floriánskou bránou, 
postavenou v roce 1300 a vlastně poslední 
zachovalou městskou bránou. Ocitáme se v 
historické části města, a odtud je už jen kousek na 
náměstí, vlastně Rynek Glówny.  

Tam našemu zájmu samozřejmě neušly proslulé 
Sukiennice, středověké to plátenické tržiště 
vprostřed náměstí, dnes plné krámků se suvenýry a 
v prvním patře hostící část Národní galerie. Další 
pochůzka nás vedla kolem pomníku Adama 
Mickiewicze a dominanty náměstí - Mariánského 
kostela. Štěstí nám přálo, hodiny odbíjely celou 
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hodinu a my jsme se mohli zaposlouchat do 
melodie „hejnal“, hlásající již po několik set let, 
že do Krakova vnikli Tataři. Náhlý skon melodie 
způsobil tatarský šíp protknutý hrdlem bdělého 
trubače.   

Z hlavního náměstí  jsme se úzkými uličkami  
dostali do centra středověké vzdělanosti – na 
nádvoří staré budovy Jagiełłónské univerzity, 
založené 1364. Odtud kolem královského zámku 
Wawel až na nábřeží Wisly. Ve stínu vzrostlých 
jeřábů jsme s chutí spořádali velké porce vskutku 
koňských párků, zakoupených Unkasem 
v převážně židovské čtvrti Kazimierz. K naší 
omluvě jsme v Kazimierzi nejen nakupovali, ale 
také důkladně prozkoumali synagogu s výstavou 
uměleckých papírových vystřihovánek, 
obnovený židovský hřbitov a muzeum židovské 
kultury. Po chutném obědě jsme už zrychleným 
krokem pochodovali po nábřeží směr nádraží. 
Přes časovou tíseň jsme si neodpustili a vyčkali  
okamžiku, kdy bronzový drak (nebo dračice?)  
vychrlil svou denní dávku opravdového ohně na 
kolem stojící čumily. Pak už ale honem do 
vlaku! 

Jízda haličskou krajinou byla útěchou pro oko 
každého vnímavého cestovatele. Pokud jsme 
právě „nepracovali“ na oldskautských 
problémech, sledovali jsme měkkou a přívětivou  
krajinu, mírně zvlněnou a pokrytou střídavě 
lesíky a poli s obilninami, mezi kterými nikde 
nechyběl oves. Podél trati se v téměř 
pravidelných intervalech  objevovala  bílá 
stavení zemědělských usedlostí,  pokaždé 
obklopená rozlehlými zelinářskými  zahradami. 
Mezi záhony se vždy  tyčily k nebi dlouhé 
klacky s fazolemi, řady keřů  rybízů a řádky 
červené řípy. Fazolovou polévku a temně rudý 
řídký „barš“ jsme už při předchozích návštěvách 
v Polsku jedli. Do naších znalostí základní 
haličské stravy nám však nějak nezapadal ten 
rybíz. Časté řeky i potoky křížily trať a 
poskytovaly hojně příjemnou koupel. 

Jak pravil jízdní řád jeli jsme rychlíkem, ale 
časté zastávky tomu moc nenasvědčovaly. O to 
však lépe jsme mohli posuzovat, že na 
železničních stanicích PKP je daleko lépe 
uklizeno než u nás, žádné papíry a prázdné láhve 
poházené kolem. I naše vlaková souprava byla 
v lepším stavu než jsme zvyklí z domova. Voda 
tekla, papír byl, kde být měl.  

Názvy železničních stanic jako Stroze, Bobowa 
nebo Gorlice nám moc neříkaly, ale pozornost jsme 
zbystřili, když se po několika hodinách docela volné 
jízdy za oknem vagónu objevily tabule s nápisy 
Jaslo, Tarnowiec, Krosno. Významná místa naší 
vcelku nedaleké historie potkáš nečekaně i v Polsku, 
i když pro nás cestující zatím jen ve formě názvů 
železničních stanic. Pro zvídavé cestovatele je to 
sice málo, což tak se zeptat. Protože ale víme, že 
historie našich národů kráčela leckdy cestičkami 
hodně klikatými až spletitými, příliš se našich 
polských spolucestujících nevyptáváme. Co bylo 
kdysi dobré pro jednoho, nemuselo být dobré pro 
druhého. A v těchto končinách a v „těch“ dobách to 
platilo asi dvojnásob. 

A tak díky zajímavému i půvabnému okolí trati nám 
cesta ubíhala, venku se pomalu  připozdívalo, stíny 
prodlužovaly a přítmí zaplavovalo krajinu. Světla ve 
vlaku se rozsvěcela, svět kolem začínal ztrácet 
půvab a to nastala ta pravá chvíle pro hovor se 
spolucestujícími. Tu pár mladých s velkými ranci, 
jedoucích do Bieszcad, oblíbené to turistické 
oblasti, tu sympatický student nám zaníceně vypráví 
o krásných prázdninách, které ho očekávají 
v nedalekém plachtařském středisku. Pořád bylo o 
čem povídat a tak jsme nakonec málem neuhlídali 
naši cílovou stanici Sanok – Miasto. Všechno ale 
klaplo, podařilo se nám bez úrazu vystoupit, nic 
jsme ve vlaku nezapomněli a náš milý Franciszek i 
s dopravní skupinou. nás zcela samozřejmě 
očekával na spoře osvíceném nástupišti  

Spokojené oddechnutí bylo na místě, i druhá etapa 
naší cesty dopadla dobře. No a ta třetí a poslední už 
byla zcela v režii našeho přítele i polských harcerů -
 řidičů. Cesta z nádraží dvěma služebními vozy se 
pro nás zúžila jen na reflektory osvětlená míhající se 
stromořadí  a jeden přejezd mostu s dřevěnou 
vozovkou. Mezi statnými stromy utajený tábor, kam 
jsme dorazili za překvapivě krátkou dobu, byl už 
ztichlý, přijeli jsme po večerce a  jen tu a tam bylo 
ještě slyšet tlumené hlasy. Jen na hlavní bráně, kde 
nás vyklopili z aut, bylo docela živo. Po chvilce 
vyjednávání se služebními duchy  nás Fraňo odvedl 
k ubytování. To na nás čekalo v dřevěných chatkách 
nám dobře známého typu zvenku i zevnitř. Jen jsme 
ještě zaznamenali, že nám nad hlavami šumí koruny 
vysokých borovic a opodál se blýskala pěkně široká 
řeka, nejspíš San. Teď už ale  rychle na kutě. Dnešní 
hodně dlouhý den dal skautským staříkům dost 
zabrat i přes to, že  jsme toho moc neudělali a 
vlastně  se pořád jen vezli. Dobrou noc a ještě lepší 
jitro! 
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Gramatika pro skauty (6) 
Každá hra má svá pravidla. Stejně tak i 
český jazyk má své regule, které jsou 
závazné i pro skauty. Některé změny 
pravidel se od roku 1993 dotkly i 
vánočního období. Za totality boj za 
atheismus zasahoval i některá slova. Snad 
proto se tehdy psávaly vánoce s malým 
„v“. Podle nových pravidel byla 
Vánocům opět vrácena jejich vážnost tím, 
že se opět píší s velkým „V“ – stejně jako 
Velikonoce. Oboje tyto svátky představují 
příležitost k mimořádným skautským 
aktivitám. Při psaní vánočních přání 
píšeme tedy správně Vánoce s velkým 
„V“. P řání k Novému roku nepodlehlo 
žádným změnám. Nový rok s velkým „N“ 
znamená den 1. ledna. Pokud jsme tedy 
přáli „všechno nejlepší do Nového roku“, 
platí vaše přání jen na ten jediný den.  
Každý živý jazyk mění strukturu slovní 
zásoby. Nepoužívaná slova zastaralá 
(archaismy) mizí, dělají místo slovům 
novým, často přijímaných z cizích jazyků. 
Jiné jazyky však mají jiná pravidla. 
S některými slovy cizího původu nelze 
zacházet jako s českými a jsou nesklonná. 
Zkuste je najít v následujících 
nesouvislých větách: Nový krojový 
předpis prý vrátí skautské košili původní 
barvu khaki. Při zimním táboření přečkali 
skauti mrazivou noc v týpí a iglú. Do 
správného skautského guláše se přidává 
přiměřené množství karí a čili. Lesem 
zaznělo myslivecké halali. V kupé bylo 
cítit příjemné aroma podávaných nápojů. 
Soutěž o miss Havraních skal vyhrála 
skautka Lesana. Úplně se unavil, už je 
s ním amen.  
Kolik jste jich našli? Bez kalkulačky 
snadno vyhodnotíte svoji úspěšnost: 
100 % je 10 nalezených slov, 50 % a 
méně znamená, že příliš úspěšný nejsi. 
(khaki, týpí, iglú, karí, čili, halali, kupé, 
aroma, miss, amen) 

Pokřik,  pok ř i k ,  POK Ř IK  !  
Je majetkem a projevem sounáležitosti 
malých i velkých lidských kolektivů – stejně 
jako píseň. V současné době je však 
skautská písnička popelkou. Mládež je spíše 
ochotna hudbu, případně i jiné akustické 
produkty – hlavně konzumovat. Pokřiku se 
však může zúčastnit každý – i s hudebním 
hluchem. Takže ještě pokřik nezahynul. 
Někdy vzniká zcela spontánně jako 
okamžitá reakce na nějakou situaci. Už je to 
víc než 10 roků, kdy rozhořčené davy na 
ulicích skandovaly: 

SvoSvoSvoSvobodu!   Svobodu!   Svobodu!bodu!   Svobodu!   Svobodu!bodu!   Svobodu!   Svobodu!bodu!   Svobodu!   Svobodu!    
nebo s notnou dávkou tolerance: 

Nejsme jako oni !Nejsme jako oni !Nejsme jako oni !Nejsme jako oni !    
Nespokojenost s táborovým obědem vyjadřují 
strávníci impertinentní otázkou: 

Kdo to má jíst ?Kdo to má jíst ?Kdo to má jíst ?Kdo to má jíst ?    
Kdo to má jíst ?Kdo to má jíst ?Kdo to má jíst ?Kdo to má jíst ?    

V jiném případě kuchyňská služba 
samochvalně pokřikuje: 

Kam se na náKam se na náKam se na náKam se na nás hrabete!s hrabete!s hrabete!s hrabete!    
Všichni jedí repete !Všichni jedí repete !Všichni jedí repete !Všichni jedí repete !    

Pro radost oblíbenému vůdci, rádci zakřičí jeho 
svěřenci: 

Ať je horko nebo zima,Ať je horko nebo zima,Ať je horko nebo zima,Ať je horko nebo zima,    
náš vůdce je vždycky prima !náš vůdce je vždycky prima !náš vůdce je vždycky prima !náš vůdce je vždycky prima !    

Optimistický pokřik mají novoborští skauti. 
Tábořívávali u přehrady Naděje. A tak si naději 
vzali i do svého názvu i pokřiku: 

Naděje ?Naděje ?Naděje ?Naděje ?    
Neumírá nikdy !Neumírá nikdy !Neumírá nikdy !Neumírá nikdy !    

A jak „pokřikujete“ u vás ?  Pochlubte se.  
Sir 

Středisko 8. pěšího pluku z Místku:  
„Osmý pluk slezský ,to je náš vzor, středisko Místek „Osmý pluk slezský ,to je náš vzor, středisko Místek „Osmý pluk slezský ,to je náš vzor, středisko Místek „Osmý pluk slezský ,to je náš vzor, středisko Místek 
zzzz    beskydských hor!“beskydských hor!“beskydských hor!“beskydských hor!“    

Družina Jasanů PLŠ ´99: 
Pružný, silný , statečný, Pružný, silný , statečný, Pružný, silný , statečný, Pružný, silný , statečný,     
vvvv    lese nelese nelese nelese není zbytečný. Jasan!ní zbytečný. Jasan!ní zbytečný. Jasan!ní zbytečný. Jasan!    
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RŮZNÉ 
Víte, že … 
v období bolševického temna bylo do 
kriminálů uvrženo více než 500 skautů a 
z nich devět popraveno?  
Antonín Sochor, který zahynul na 
Českolipsku za nevyjasněných okolností, 
skautoval v severočeském Duchcově? 
Vůbec se tím netajil, publikovat se to  
však nesmělo. Sir 

Z oldskautské kuchyně 
Sejdou-li se oldskauti, podává se někdy, 
kromě levice i něco k napití a zakousnutí. 
A sejde-li se jich kolem deseti, zkuste jim 
podat k čaji oldskautský, bezmasý biftek, 
dle následujícího receptu (obstaral 
klatovský br. Mazlík, ale reklamace mu 
neposílejte): Dobře propracujte 4 vařené 
brambory, jemně nastrouhané, 4 stroužky 
česneku, 5 až 10 lžic oleje, 5 až 10 lžic 
kečupu, přiměřeně jemně nastrouhané 
cibulky, omáčky Worchester, soli, pepře, 
papriky a mletého kmínu. Potřete tím 
topinky, konzumujte a zapíjejte. Howgh! 

Sir 

Zpráva o registraci klubů v roce 1999 
Vzhledem k tomu, že přetrvávají určité 
nejasnosti a z toho vznikají nepřesnosti 
v registracích klubů, mimo vlastní 
objasnění některých principů a zásad 
užitého systému registrace bude 
obsahovat praktické návody, jak se 
vyvarovat trvale se opakujících chyb v 
blížící se registraci. (viz příloha zde) 
 
ADRESÁŘE  
Pro potřebu náčelnictva byly vydány dva 
adresáře zpravodajů kmene OS. 
Liší se uspořádáním, a to podle: 
� současného uspořádání žup a okresů,  

� pro předpokládané uspořádání VÚSC 
(vyšších územně správních celků). 

 
Oznámení organizačního zpravodaje 
Předseda zkušební komise VZOS podle 
Zkušebního řádu VZOS odst. 2  oznamuje, že 
vůdcovské zkoušky OS proběhnou ve dnech 
12. a 13. února v Praze. Termín pro písemné 
přihlášky a předložení písemných prací je 
10. ledna 2000. Bližší pokyny budou zasílány 
po obdržení přihlášek. Přihlášky a písemné 
práce zasílejte na adresu : 
Luboš Pavlán, 
Vaňov 178, Veslařů, 
PSČ 400 01 Ústí nad Labem, 
tlf.: 047 / 520 18 23. 
 
 

24. října 1999 navždy odešel z našich řad 
bratr MUDr. Rudolf Pivec, nositel Řádu 
Stříbrného vlka, zlatého stupně Řádu Lilie 
v trojlístku a mnoha dalších skautských 
vyznamenání. Bratr Akéla se dožil 82 let, 
velkou část svého života věnoval rozvoji 
skautského hnutí v Potštejně, kde vedl lesní 
školy pro vůdce vlčat. Současně dlouhá léta 
pracoval v odboru pro výchovu vlčat při 
náčelnictvu chlapeckého kmene. Vypracoval 
prvé propozice závodu vlčat o totem 
náčelníka a putovní vlajku náčelní pro 
světlušky. Je autorem odborných zkoušek 
vlčat. Jeho poslední kniha „Akélo vypravuj“ 
nám jej bude stále připomínat. Navždy 
odešel obětavý člověk a činovník, pro 
kterého heslo „Sloužím“ bylo zákonem. 
Zůstane pro nás navždy příkladem 
obětavosti a služby těm nejmenším 
skautům – vlčatům. Odešel Akéla Akélů.  

Čest jeho památce 
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Oldskautům na cestu 
Pod tímto názvem vyšla dlouho připravovaná a očekávaná knížka určená členům a 
vůdcům oldskautských klubů, stejně jako ostatním činovníkům třetího kmene. Je to výzva 
k zamyšlení nad smyslem skautingu dospělého věku bez rozdílu generací. Je určena stejně 

skautským veteránům, jako i mladým ženám a mužům, kterým již 
život brání věnovat se zejména fyzicky náročnému roveringu. 
 Knížka má být také inspirací k zamyšlení nad posláním a činností 
našich klubů, má být i zdrojem námětů k dalšímu utváření a 
obohacování programu klubů. Kniha je dílem známých skautských 
autorů pod redakčním vedením br. Mirko Vosátky – Grizzlyho a 
grafickou výpravou br. Ladislava Ruska – Šamana. Knížku vydalo 
náčelnictvo kmene OS v metodické řadě Kmenové knižnice jako 
prvý svazek v celkovém nákladu 1000 výtisků. Díky vstřícnosti 
ředitele tiskárny v Ralsku br. Řeháčka – Velkého Aky odpadly 
starosti s nakladatelským financováním. 

Současný zájem o titul svědčí o naléhavé potřebě zpracování témat, námětů i metodiky pro 
oldskauty mladé, starší i seniorské dospělosti. Jak se autorům podařilo jejich záměr 
naplnit, odpoví nejlépe sami čtenáři. Jsem přesvědčen, že práce celého autorského týmu 
nebyla zbytečná. 

Thor 
Vánoční pohodu a dobrý start do posledního roku našeho tisíciletí – nechť nastupující rok 
je nám rokem služby sobě, našim rodinám, našemu hnutí i společnosti. 
Přeji nám všem, abychom stále  nacházeli dostatek síly, odvahy a odhodlání k zamyšlení 
nad životem vlastním, našich blízkých i osudem naší země a planety. Aby naše poznání 
nám stále pomáhala nacházet správnou cestou k cílům, které budou formovat naši 
budoucnost.   
 

Za celé náčelnictvo kmene OS 
 
Karlovy Vary 
prosinec 1999-12-18 
Thor 

 

 
 

 

Kmenové noviny se přidávají k tomuto přání a děkují Všem svým 
příznivcům za příspěvky i dobré nápady a čtenářům za jejich přízeň.                                                

GOG 

 
 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 
Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS 


